
 

 

K RAZPRAVI O DAVČNI  REFORMI  

V SINTEZI-KCD pozorno spremljamo napore vlade, da bi spremenila sedanji sistem obdavčenja 

(dobičkov) podjetij in plač oz. dohodkov zaposlenih. Ker je vlada te spremembe ambiciozno 

najavila kot »Davčno reformo«, smo verjeli, da gre za temeljito spremembo sedanjega 

davčnega sistema.  

Kot številni drugi smo namreč tudi v SINTEZI-KCD prepričani, da je sedanji davčni sistem 

degresiven, da ni razvojno naravnan, da ni dovolj učinkovit (beg neobdavčenega dobička 

podjetij v tujino), v nekaterih primerih krivičen do najbolj ogroženih slojev prebivalstva 

(povečevanje DDV bistveno bolj prizadene tiste z manjšimi prihodki), preveč tog (enotne 

stopnje obdavčenja različnih gospodarskih subjektov) itd.  

Iz medijskega spremljanja razprav o spremembah pa smo ugotovili, da se pretežen del razprav 

vrti predvsem okoli zahteve gospodarstva, da se obdavčitev dobička zmanjša, in potrebe 

vlade, da za naraščajoče izdatke socialnega ravnotežja najde nove, stabilne vire. Pri tem 

zahteve gospodarstva, ki jih interpretira GZS oz. njen predsednik g. Šimonka, v SINTEZI-KCD 

dojemamo kot neupravičene in nemoralne, saj Slovenija po uradnih podatkih (glej tudi Analizo 

trajnostnega razvoja Slovenije, dr. Peter Glavič s sodelavci) spada v skupino držav z najnižjimi 

obdavčitvami dobička (kapitala); očitno je, da za temi zahtevami stojijo predvsem interesi 

tujih lastnikov nekdanjih slovenskih podjetij. S to ujetostjo razprav v medsebojno navskrižje 

interesov pa izgubljamo temeljno zahtevo, da bi morali celoten davčni sistem razvojno 

naravnati. Navsezadnje cilj gospodarstva in povečevanje njegove učinkovitosti 

(produktivnosti) ne  more in ne sme biti zgolj iskanje večjega dobička, temveč tudi ustvarjanje 

novih delovnih mest in njihovo neprestano izboljševanje. 

Prav z namenom, da opozorimo, da je dosedanja razprava o spremembi davčnega sistema 

zastavljena bistveno preozko, smo v okviru SINTEZE-KCD organizirali strokovni posvet na to 

temo. Razprava je pokazala, da bi morali v spreminjanje davčnega sistema vključiti naslednje 

predloge in razmisleke: 

1. Rast proračunskih sredstev ne sme temeljiti na povečevanju obdavčevanja (DDV, plač 

ipd.), temveč na rasti produktivnosti in dodane vrednosti; to je mogoče doseči z vlaganji 

v raziskave, razvoj in inovacije, z razvojem kapitalskega trga, ki ga je država uničila in 

varčevanje prebivalstva preusmerila v depozite (večinoma tujih) bank.  

2. Odpraviti je treba sedanjo togost davčnega sistema in uvesti progresivno lestvico, pri 

tem pa upoštevati dejstvo, da podjetja z veliko zaposlenimi (v primerjavi npr. z bankami) 

že preko plač bistveno več prispevajo v davčno blagajno; 



3. Če hočemo uravnotežiti razmerje med plačami in kupno močjo (prav to razmerje kaže, 

da Slovenija ni tako razvita, kot kažejo podatki o plačah), pa tudi zaradi lažjega 

nagrajevanja najboljših, bi mogoče morali odpraviti najvišjo, peto stopnjo obdavčitev 

plač, ki znaša 50 %; tako bi sedanja 4. stopnja postala najvišja, seveda samo pod 

pogojem, da bi ustrezno obdavčili prihodke od kapitala; 

4. Na drugi strani bi torej morali med obdavčljive vire prihodka posameznika ponovno 

uvesti vse vrste prihodkov od kapitala in tako odpraviti njihovo izvzetje, ki ga je omogočil 

g. Bajuk in s tem omogočil legalno izogibanje davkom na dohodek (tim. optimizacija); 

5. Obdavčiti premoženje na posreden način, ki ga že poznajo v nekaterih državah: 

premoženje (nepremičnine, tudi nekatere najdražje premičnine) opredeliti kot vir 

virtualnega osebnega prihodka in nato obdavčiti ta prihodek ter tako sugerirati 

državljanom premoženjsko optimizacijo.  

Na nekatere teh predlogov smo v preteklosti že opozarjali, vendar nismo naleteli na ustrezen 

odziv. Mislimo, da je še čas, da v pripravah novega davčnega sistema upoštevate tudi te 

predloge. 

Na naših spletnih straneh so ti predlogi podrobneje opredeljeni in utemeljeni, prav tako pa 

zagotavljamo, da so strokovnjaki, ki so te predloge pripravili, pripravljeni sodelovati  v 

poglobljeni strokovni razpravi. 

Programski svet Sinteze-KCD 

V Ljubljani, 15. januarja 2024  

 


